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 دراسة تطبيقية عند النقاد   مصطلح »يكتب حديثه، لا يكتب حديثه« عنوان الرسالة: 

. تحت  عفاف غنيم عواد الجهني وهي رسالة مقدمة لنيل درجة الدكتوراة من الباحثة:

 .السباعي عبد القادر د مريم  إشراف: 

 ، أما بعد:نبينا محمد وعلى آله وصحبه وسلم والصلاة والسلام على ، الحمد لله        

، ويشذذذذتمذل على مقذدمذة «لا يكتذب حذديثذهو ، يكتذب حذديثذه»هذاا المووذذذذوو يحتو  على مصذذذذطلح 

  ،بابين على قسذم نرر  وتطبيقي، والقسذم النرر  يشذتمل على يصذلين، والقسذم التطبيقي  :وقسذمين

 ن. تحت كل باب يصلا

وبيان الصذذور، والرواة الاين  «لا يكتب حديثهو ، يكتب حديثه»ويهدف إلى: تعريف مصذذطلح 

 النقاد الاين استعملوه. مع بيان  ، أطلق عليهم هاا الوصف

الوقوف على التعريف والأنواو والرواة الاين وصذذفوا بال ، يي وتبرز أهمية هاا المووذذوو: 

 والوقوف على حل إشكالات يي هاا الموووو. 

 أبرزها: منوختم البحث بخاتمة تحتو  على العديد من النتائج و

بذعلفذا  يكتذب حذديثذه جذاى على  لا ذة أحوار: مفردة، مقرونذة بذعلفذا  تعذديذل، مقرونذة  ة:لفرذ  -1

 جرح.

 ،  قة»: همقول - وهي من أعلى الألفا  - «يكتب حديثهذذذذذذ»من الألفا  التي جاىت مقرونة ب -2

يتبين من  مشذذذذكوه ييذه  حيذث المووذذذذع الأور :و لم أقف عليهذا إلا يي مووذذذذعين «حذديثذه يكتذب

 :بزيادة لفظ  ييه مقرونةهي ، والمووذع الثاني «يكتب حديثه»  بدونوردت المصذدر الأسذاسذي أنها 

 معناها. وقد تستعمل الثقة دون ، «ليس بالقو »

لا يسذذاو  »بالضذذعف الشذذديد إلا ما كان من لفظ:  «يكتب حديثهذذذذذذ»لا يوجد لفظ مقترن ب -3

من قور ابن معين، وتبين أن مراده بهذا: أنذه لا  واحذد ولم أقف عليهذا إلا يي ترجمذة راو«، شذذذذي ذا

 يعرف.

 ي:عتما يلي من الرواة وصفوا بلفظ يكتب حديثه وتبين  وقفت يي هاا البحث على عدد -4

 .ياًراو 94مفردة عددهم  «يكتب حديثه»الرواة الاين قيل ييهم عبارة  •

وتبين ما   «لا يكتب حديثه» كل منهم بعنه وقفت يي هاا البحث على عدد من الرواة وصذذف -5

 ي:عتي

 راويا. 74هم ا عددمفردً  «لا يكتب حديثه»الرواة الاين أطلق عليهم وصف  •

ا ومنهم من وصذفه بع  ا شذديدً راويا منهم معرم النقاد على تضذعيفهم تضذعيفً   44 •

 النقاد بالكاب.

تعليقذا،   اويين أخرج لهمذ اج الإمذام البخذار  لأحذد قيذل ييذه هذاه اللفرذة إلا رلم يخر    •
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 وأخرج مسلم لراو واحد يي الشواهد دون الأصور. 

 ابن معين  :امفردً  «يكتب حديثهلا »أكثر النقاد استعمالا للفظ  •

 .ياًراو 118مقرونا بعلفا  أخرى:  «لا يكتب حديثه»الرواة الاين أطلق عليهم لفظ  •

ومعرمهم مقرون  ، مقرونا: النسذذذذائي «لا يكتب حديثه» للفظ أكثر النقاد اسذذذذتعمالًا  •

 «.ليس بثقة»بلفظ 

ى نبينا محمد وعلى آله وصذحبه والحمد لله رب العالمين، وصذلى   وسذلم عل ، هاه أبرز النتائج

 أجمعين. 
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Abstract the English 
 

The tile of the study :Expression"He writes his speech, he does not write 

his speech An applied study by critics 

It is astudy presenet by the researcher :Afaf Gonaim Awad AL- Johani. 

under the supervision of Dr.Mariam Abdul Qadir  Alsebai. 

Praise be to God, and prayers and peace be upon our Prophet Muhammad 

and his family and companions, and then 

This topic contains the term «write his speech, not write his speech», and 

contains an introduction and two sections: the theoretical and applied 

section, the theoretical section includes two chapters, and the application 

section on two parts, under each part there are two chapters. 

It aims to: define the term «write his speech, not write his speech» and 

the picture statement, and the narrators who called this description, with the 

statement of the critics who used it. 

  

The importance of this topic arises in standing on the definition, types 

and narrators who have been described as such, and finding solutions to 

problems in this matter. 

  

The research concluded with a conclusion containing many results:  

1- The word: "write his speech" came on three conditions: a single, coupled 

with words modified, coupled with the words disgrace. 

2- From the words that came together with «write his speech» - one of the 

highest words – their say: «trust, write his speech» I did not stand on 

them except in two places: the first position is doubtful; where it is clear 

from the basic source that it received without «writes his "And the second 

place is associated with it with the addition of the word" not strong ", and 

trust may be used without meaning. 

3- There is no word associated with «write his speech» very weak except 

the word: «does not equal anything», I did not stand on it except in the 

translation of only one narrator  of the words of Ibn Moeen, and it was 

clear that his intention is: that he does not know. 

  

4- I endowment in this research on a number of narrators were described by 
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the words write his speech and show me the following: 

• Narrators who were told the words "write his speech" single 

numbered 94 narrator. 

• Narrators who are said on them "write his speech" single and the 

critics to modify them are 33 narrators, and the narrators who said in 

them «write his speech» single and the critics to weaken them 13 

narrators. 

5 - I endowment in this research on a number of narrators described each of 

them as «do not write his speech» and shows the following: 

• The narrators who were called "Do not write a single" number of 74 

narrator. 

• 44 narrators, most of them critics, weaken them severely and some 

of them described by some critics as lying. 

• Imam Al-Bukhari did not come out to anyone who said this word 

except two narrators issued a comment for them, and brought out a 

Muslim to one of the witnesses in the evidence without origins. 

• The most critical use of the word «do not write his speech» alone: 

Ibn Moeen. 

• Narrators who are called "do not write his speech" together with other 

words: 118 narrators. 

• Most critics use the word «do not write his speech» coupled are : 

Alnisaee, most of them coupled with the phrase «not confident». 

  

These are the most prominent results, thank God the Lord of the Worlds, 

and peace be upon our Prophet Muhammad and his family and companions. 

 

 

 

 


